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Novemberben folytatódik a felújítás 

Tájház lesz a sváb 
ház Pitvaroson 
Várhatóan novemberben foly-
tatódik és jövőre be is fejeződik 
a pitvarosi sváb ház felújítása. A 
vitatott műemléképületben 
gazdája, a Kincstári Vagyoni 
Igazgatóság a helyi kézműves 
hagyományokat, az egykori 
életmódot bemutató tájházat 
alakít majd ki. 

Úgy tűnik, rövidesen véget ér a 
pitvarosi sváb ház kálváriája: az 
épület tulajdonosa, a Kincstári Va-
gyoni Igazgatóság most e-mail-
ben megválaszolta korábban fel-
tett kérdéseinket a ház sorsával 
kapcsolatban, a tájékoztatóból 
pedig kiderül, hogy az idén ta-
vasszal félbemaradt felújítás he-
teken belül folytatódik. A falu 
főutcáján álló ingatlanról egyéb-
ként az utóbbi néhány évben so-
kat írtunk, mert viták kereszttü-
zében állt. Nyolcvan-száz esz-
tendeje épült és egy Dunántúlról 
ide telepedett sváb családé volt, 
ezért aztán sváb stílusjegyeket is 
hordoz magán - de a településen 
honos szlovákság hagyományai-
ra is emlékeztet. A helybeliek 
azonban nemcsak e különös ket-
tősség miatt tekintettek rá ide-
genkedve, hanem azért is, mert 
az amúgy rendezett Kossuth ut-
ca szégyenfoltja volt romos álla-
potával, mi több: életveszélyt is 
jelentett az amúgy műemléki vé-
delem alá helyezett, tehát el nem 
bontható épület. 

Mint korábban megírtuk, a 
2005 tavaszán elkészült tervek 
alapján a múlt év legvégén kez-
dődött el a sváb ház felújítása. 
Erre 18 millió forintot különített 
el a kincstár. Az idén tavaszra be-
fejeződött első munkafázis kere-
tében, amelyet az Alföldi Műem-
lékhelyreállító Kft. vállalt, a szer-
kezetkész, stabil állapotba ho-
záshoz szükséges feladatokat vé-
gezték el: sor került a teljes épü-
let alapozására, szigetelésére, 
aláfalazására. Ezenkívül vissza-
bontották, újraalapozták majd 
bontott vályogtéglából újjáépítet-
ték a megdőlt épületrészt, új osz-
lopokat kapott a tornác és kicse-
rélték a teljes tetőszerkezetet, va-
lamint újrarakták hódfarkú cse-
réppel. Mindez azonban csak ar-
ra volt elég, hogy elhárítsák az 

REJTÉLY 
Ismét szerettünk volna infor-
mációt kapni a pitvarosi köz-
ségházán, vajon vállal-e va-
lamilyen szerepet a tájház 
fenntartásában vagy a bemu-
tatandó anyag összegyűjtésé-
ben a helyi önkormányzat. 
Dénes László polgármestert 
azonban hiába hívtuk fel az 
előre megbeszélt, általa kért 
időpontban, addigra elment a 
hivatalból azzal, hogy legkö-
zelebb csak a jövő héten lesz 
benn - mobiltelefonját pedig 
kikapcsolta, üzenetet is hiába 
hagytunk rajta. A községhá-
zán más sem nyilatkozott ne-
künk. 

utcán közlekedőkre is fenyegető 
dőlésveszélyt - a folytatásra ta-
vasz óta nem került sor. 

Az igazgatóság igazgatási osz-
tályától most kapott tájékoztató 
szerint a munka hamarosan - ha 
az időjárás engedi, már novem-
berben - folytatódik. Azt ugyan 
nem közölték velünk, erre 
mennyi pénzt szánnak, annyit 
azonban megtudtunk, hogy a 
második ütemben olyan munká-
latok szerepelnek, mint a falaza-
tok tapasztása, vakolása, festése, 
a helyiségek belső szigetelése, 
burkolatok készítése, a kemence 
újjáépítése, a nyílászárók szük-
ség szerinti cseréje, javítása, s a 
toldaléképületek helyreállítása. 
Ehhez kapcsolódik még a köz-
művek bekötése. A munkák be-
fejezését követően kezdődhet 
meg a belső falfelületek, meny-
nyezetek festése a levett és archi-
vált festékminták alapján, mely-
nek köszönhetően visszanyerik 
eredeti küllemüket. 

A tájékoztatóból azt is megtud-
tuk, hogy a műemléképületet a 
kincstár csak a Kulturális Örök-
ségvédelmi Hivatallal egyeztetett 
módon hasznosíthatja. Ennek 
megfelelően tájházként fog funk-
cionálni - de nem nemzetiségi, 
hanem a tájjellegű életmódot és 
a helyi kézműves hagyományo-
kat bemutató házként. 

SZ. I. M. 

A húst hússal eszi, kedvence a jóféle sza-
lonna, s reggelente egy kupica pálinkával 
indul a napja - talán ez lehet a hosszú élet 
titka. Vásárhely legidősebb lakójánál, a 103 
éves Bödc Ferencnél legalábbis ez bevált. Az 
1904-ben született bácsi több mint het-
venévesen még fönt ácsolt a tetőn. A Szent 
István-templom tornyának kupolája is az ő 
keze munkáját dicséri. Az idősek hónapja 
alkalmából köszöntötték tegnap. 

Vásárhely legidősebb polgára a 103 éves Böde 
Ferenc. Lehet, hogy a megyénkben is a legko-
rosabb, hiszen a korbbi korelnök már sajnos 
nem él, a kiskundorozsmai Molnár Gergő ta-
valy márciusban, 109 évesen elhunyt. Az or-
szágos csúcstartót, az 1895-ben született, 
budapesti Varga lánosnét még köszöntötték 
110. születésnapján. 

A vásárhelyi Feri bácsi tizenöt esztendősen 
lett ács. A városban több száz magánház te-
tőszerkezetét ő készítette, s a Szent Ist-
ván-templom kupolája is az ő keze munkáját 
dicséri. Egyik unokája, Szarkáné Forgó Ágnes 

el is mesélte, hogy az Atyuka - mert a család-
ban mindenki így hívja Feri bácsit - felesége 
szörnyülködve nézte, hogy férje több mint 
hetvenévesen is a tetőkön mászkál. 

Az idősek hónapja alkalmából tegnap dél-
•után Búvár utcai házában Lázár János polgár-
mester, illetve Almási István és Kószó Péter 
alpolgármester köszöntötte a legidősebb vá-
sárhelyit. A házigazda családtagjai pezsgőt 
töltöttek a poharakba, de az ünnepelt kérésé-
re előkerült a soltvadkerti borocska is. A vá-
ros vezetőivel ezzel is koccintott. 

- Tudják, az ácsok kérték a bort, a kőműve-
sek pedig ki is követelték egy-egy munkánál. 
A savanykás bort nagyon szeretem. Az egyik 
vejem barátjának pedig szeszfőzdéje van, 
ahonnan finom pálinkát kapok. Reggelente 
meg is iszom belőle egy-egy kupicával - árul-
ta el Feri bácsi, mire Lázár János megígérte, 
hogy küldet neki egy üveggel a saját pálinká-
jából. 

Feri bácsi nagyon szeret enni. Leginkább 
húst hússal. A szalonnát is kedveli, de állítá-
sa szerint ma már nehéz az igazihoz hozzá-

jutni. Talán ez lehet hosszú életének titka: fi-
nom húsételek, indulásnak meg egy kupica 
pálinka. 

Az 1904. február 14-én született bácsi 
1930-ban nősült meg. Hetvenéves házasok 
voltak, amikor elhunyt a felesége. Azóta 
egyedül él a házában. Családja sokszor meg-
látogatja. Feri bácsi idősebb lánya sem él már, 
s a kisebbik is betegeskedik. Két veje azonban 
ott volt a tegnapi ünnepségen. A házigazdá-
nak három unokája és öt dédunokája van, a 
legkisebb három hónapos. 

KORMOS TAMÁS 

NAP! LAPSZEMLE 

Böde Ferenc a mai napig is nagyon szeret olvasni. 
Mivel a szeme egyre rosszabbodott. 101 évesen 
meg is műttette. Azóta sokkal jobban lát. A Délvi-
lág évtizedek óta jár neki. Kedvence a sport, s 
azon belül a foci. Egykoron a vásárhelyi Medosz-
nak szurkolt, s szinte minden meccsükön kint is 
volt, még akkor is, ha idegenben játszottak a fiúk. 
Mostanság a tévében követi a sporteseményeket. 

Pálinkával és újságolvasással indítja napjait - Házak tetőszerkezetét ácsolta 

Feri bácsi a legidősebb 

Böde Ferenc még 103 évesen is olvassa a Délvilágot. Kezében a tegnapi újság Fotó: Tésik Attila 

A munka első fázisát novemberben követi a folytatás Fotó: Karnok Csaba 

Hirdetői szeminárium a Délmagyarország kiadóval 

Bátrabban a reklámötletekkel! 

Jó hangulatban hallgatták partnereink a tájékoztatót Fotó: Frank Yvette 

A szegedi reklámhét keretében 
a Délmagyarország Kiadó ötöd-
ször rendezett hirdetői szemi-
náriumot üzleti partnereinek 
és a téma iránt érdeklődő diá-
koknak a hatékony üzleti kom-
munikáció témakörében teg-
nap Szegeden, a Belvárosi mo-
ziban. A telt házas találkozón 
előbb Konkoly Béla hirdetési 
igazgató és Fekete Zsolt kiadó-
igazgató-helyettes köszöntötte 
a cég üzleti partnereit, majd 
Sas István, a hazai reklámszak-
ma doyenje, a Kommunikációs 
Akadémia társigazgatója tar-
tott rendkívül izgalmas elő-
adást az üzleti kommunikáció 
és az üzleti siker összefüggései-
ről Bátrabban az ötletekkel -
kreativitás napjaink hirdeté-
seiben címmel. A rendezvény 
állófogadással, ajándéksorso-
lással, kötetlen eszmecserével 
zárult. 
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